
Moderní kolej: vlastní koupelna, venku hřiště

Compiled Jul 3, 2017 2:04:15 PM by Document Globe ®   1

Bydlení sice v dezolátním stavu, ale o to nejde, důležitější jsou večírky a studentský život. Tato představa o ideální
vysokoškolské koleji už, zdá se, neplatí. Studenti chtějí jednolůžkové pokoje, vlastní koupelnu a klid na učení. Scházet se
prý mohou na hřišti, ve společenské místnosti nebo kuřárně. A vedení pražských kolejí na to začínají pomalu reagovat.
Aktuálně se ve velkém mění například kolej Hvězda, která patří pod Karlovu univerzitu. Vysoká škola ekonomická (VŠE)
zase staví velký kampus. „Kolej by měla mít slušné vybavení. Plechové kuchyňky, zničené lino a oprýskané zdi fakt ne.
Já nejsem z cukru, ale pokud má člověk na koleji strávit pět let, měl by se tam cítit dobře a mít dobré podmínky. Podpořila
bych místnost na skupinová cvičení, venku lavičky, ohniště a hřiště,“ říká například třiadvacetiletá Šarlota Hejná, která
na České zemědělské univerzitě (ČZU) studuje ochranu a využívání přírodních zdrojů a bydlí na Hvězdě.
Levnější a klidnější Hvězda
Studenti, které MF DNES oslovila a kteří si vyzkoušeli studentské bydlení napříč univerzitami, si Hvězdu navzdory její
pověsti sociálně vyloučené lokality pochvalují. Dvaadvacetiletá Lada Frýdová, která na ČZU studuje speciální chovy,
kromě ní prošla i kolejí Jih na ČZU. „Hvězda je levnější, pokoje jsou větší a i vybavení mají lepší. Na Jihu je zákaz
používání mikrovlnky, takže se jídlo ohřívá na starých spirálových plotýnkách. Na Hvězdě je sice docela mrtvo, ale mně
to vyhovuje. Koleje na ČZU jsou jedna velká party a člověk nemá šanci se vyspat.“
Potvrzuje, že požadavky studentů se v posledních letech změnily. Za své peníze chtějí moderní vybavení v soukromí.
„Chtějí bydlet převážně na jednolůžkových pokojích. Před třiceti lety se stavěly buňky, kde byli čtyři studenti na jednu
kuchyň a toaletu. To už jim dnes nevyhovuje, raději by měli vše samostatně. Nedávno jsme zde měli delegaci pracovníků
studentských kolejí ze Švédska, kde mají třeba dvanáct pokojů na patře, každý má svou koupelnu i záchod a dohromady
mají společenskou místnost a kuchyň,“ říká ředitel Správy účelových zařízení VŠE Ota Zima. Jedno záchodové prkénko
na čtyři lidi už zkrátka nestačí, studenti se o něj chtějí dělit maximálně s jedním dalším člověkem.
Ředitel Kolejí a menz Univerzity Karlovy Jiří Macoun dodává, že požadavkem dneška jsou třeba společné koupelny
alespoň se samostatnou převlékací kabinkou. „Funkčním a žádaným doplněním kolejního areálu jsou i tělocvičny,
posilovny či venkovní sportoviště,“ říká.
Rekonstrukce proto nyní narušují tichý chod zkouškového období nejen na Hvězdě. Tam se bourají balkony, opravují
koupelny, dělá se nová fasáda a před budovami stojí informační rozcestník. Vše s vizí, že Hvězda jednou bude výkladní
skříní studentského bydlení.
Rozšiřovat se v budoucnu mají i manželské koleje pro studenty s dětmi, pro které už je v areálu soukromá školka a
dětské hřiště. „Na Budči pokračují práce na vnitřních rekonstrukcích, včetně obměny mobiliáře. Jde o akce v řádu desítek
milionů. Současně se dělají některé menší, například rekonstrukce sociálních zařízení na koleji Otava či částečná
rekonstrukce menzy Jednota,“ pokračuje Macoun.
Zda tyto opravy zdraží studentům nájemné, není jasné. „Platby, které za ubytování platí, jsou téměř výhradním zdrojem
financování revitalizace kolejí,“ řekl Macoun.
Kolej v pojetí velkého areálu momentálně staví i VŠE. „Stavíme na Jarově sportovně kulturní kampus napojený na
podnikatelský inkubátor xPORT, který bude dokončen příští rok,“ uvedl Zima a dodal, že nájem to podstatně nezdraží.
„Před časem jsme však otevřeli kolej s dálkovými odečty energií, kde si studenti kromě nájmu platí částečně svou
skutečnou spotřebu,“ dodal Zima. Na začátku se ozývaly protesty studentů. „Jeden student dokonce říkal, že mu
vyhovuje společná koupelna a záchod na chodbě, protože nemusí nic uklízet.“
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